
Opravám hráze předchází starost o vodu
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Stalo se ...

NA WEBU JE TELČ V 3D
Na adrese www.telc-etc.cz/3d ne-
bo na portálu GIS na webu kra-
je Vysočina je od března v pro-
vozu trojrozměrný model centra 
Telče. Zájemci si mohou virtuální 
náměstí prohlédnout podobným 
způsobem, jako by hráli trojroz-
měrnou hru. Aplikace může slou-
žit architektům, úředníkům radni-
ce, živnostníkům anebo turistům.

Aktuálně s radním Velikonoce na Vysočině slavili nejen křesťané

Sport
Kraj Vysočina opět 
vyhlásil nejlepší 
sportovce roku.

čtěte na straně 8

Kultura
Velké Meziříčí zpří-
stupní turistům 
chrámovou věž.

čtěte na straně 7

Společnost
Obce nemají tak vy-
soké dluhy, jak tvrdí 
ministerstvo.

čtěte na straně 6

Aktuality
Stane se Vysočina cí-
lem amerických ces-
tovních kanceláří?

čtěte na straně 2

Při nedostatku pitné vody není problém zabezpečit obyvatelstvo ■ Daleko větší nebezpečí hrozí potravinářským provozům

Když kraje v roce 2003 dostaly od státu notně zadlužené ne-
mocnice, vzbudilo to v krajích velké rozpaky. Co s tím ? Jak nalo-
žit s tímto věnem a jak nastartovat chod a provozování těchto ne-
mocnic, aby se dostaly z červených čísel a přitom byla zachová-
na požadovaná lékařské péče.

Při výběru ředitelů nemocnic bylo dáno těmto nelehké zadání: 
pokuste se, aby hospodaření nemocnic bylo vyrovnané.

Máme za sebou prubířský rok 2004, ve kterém naše nemocnice 
obstály a jejich řídící managementy dokázali, že lze uspořit ná-
klady, zvýšit výkony a dostat hospodaření nemocnic ze ztráty na 
nulu či do mírně kladného výsledku.

Je nutno si ale položit otázku, jak a za jakou cenu se v deficit-
ním systému financování zdravotnictví dá docílit těchto výsled-
ků?

Nejjednodušší bylo zracionalizovat personální napřímení po-
čtu pracovníků na jednotlivých odděleních, pokusit se odstranit 
díry v hospodaření a dělat vše trochu jinak – rozumněji, než to-
mu bylo v minulosti. Ředitelé nemocnic dostali nastavená krite-
ria efektivnosti a hospodárnosti. Jako olověná koule na noze je 
tížilo staré historické zadlužení nemocnic ať již v investiční ob-
lasti, dodavatelům léků a zdravotnického materiálu, nebo fir-
mám, které pro nemocnici praly prádlo a dalších dodavatelům. 
Chyběl a chybí provozní kapitál a to také díky tomu, že v součas-
né době zdravotní pojišťovny, jako hlavní aktér příjmů nemocnic, 
platí opožděně a platby po lhůtě splat- nosti se pro-
hlubují.

Toto je současná realita, která stojí před 
krajem Vysočina, jako zřizovate- lem těchto 
nemocnic i před managementy ne- mocnic, 
aby se společnými silami dosta-
li z této nelehké situace a úsporný 
proces nebyl na úkor kva-
lity ošetřovatelské péče 
a striktního zeštíhlová-
ní osobních nákladů. 
Motivaci a vizi do bu-
doucna potřebují ne-
jen nemocnice a jejich 
vedení, ale také lékaři 
a středně zdravotnic-
ký personál a v nepo-
slední řadě i zřizova-
tel, kterým je kraj Vy-
sočina.

Pavel Hájek
náměstek hejtmana 
pro zdravotnictví

Vysočina • Kristova oběť a zmr-
tvýchvstání a nový život po zi-
mě. To jsou hlavní motivy veli-
konočních svátků. Jejich datum 
se od čtvrtého století řídí prvním 
jarním úplňkem. Následující ví-
kend po něm se totiž vždy veli-
konoce konají. 

Svátkům podle křesťanské 
tradice předchází čtyřicetiden-
ní půst, který by měl být pří-
pravou na oslavy Ježíšova zmr-
tvýchvstání. Velikonoce v pod-
statě začínají už Zeleným čtvrt-
kem, tedy dnem poslední večeře 
a Kristova zatčení. O Velkém 
pátku pak byl ukřižován a v noci 
ze soboty na neděli vstal z mrt-
vých a vstoupil na nebe. V ne-
děli se slaví Boží hod veliko-
noční, kdy půst končí a o Čer-

veném pondělí se nejvýrazněji 
mísí křesťanská tradice s lidový-
mi zvyky. Právě v ten den muži 

vrbovými proutky chodí šlehat 
děvčata, aby z jarních ratolestí 
nabrala sílu a plodnost.

SC
 1

03
20

/1

Mostiště • Ani v případě let-
ního sucha by lidé, kteří jsou 
závislí na odběru pitné vody 
z úpravny v Mostištích, ne-
měli mít o vodu nouzi. Po-
mohou tomu připravovaná 
vylepšení úpravny.

Jedním z nich je nově budované 
odběrné místo pro surovou vodu 
pod hrází. Dnes má úpravna dvě 
odběrná místa, přičemž jedno je 
kvůli snížení hladiny v přehradě 
nefunkční a druhé musí využívat 
čerpadla. Nové, třetí místo bude 
pod hrází, kam voda doteče vždy, 
i v případě největšího sucha. Dal-
ší úpravou je nová technologická 
jednotka, která umožní mnohem 
kvalitnější vyčištění. Oba zása-
hy však představují nemalý finan-
ční náklad ve výši zhruba 25 mi-
lionů korun. „Není problém zajis-
tit náhradním způsobem i po do-
bu několika týdnů pitnou vodu 
pro obyvatelstvo. Mnohem větší 
nebezpečí představuje přerušení 
dodávek pitné vody pro nemoc-
nice, potravinářské provozy a do-
movy důchodců,“ vysvětluje kraj-
ský radní pro vodní hospodářství 
Ivo Rohovský (ODS).

V mostišťské přehradě je dnes 
o 14 metrů nižší hladina vo-
dy kvůli poruše jílového těsně-
ní hráze.

(pokračování na straně 6)
Hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil a radní pro vodní hospodářství Ivo Rohovský si prohlížejí 
místo, kde odborníci odstřelí část bezpečnostního přelivu. Foto: archiv kraje

Stát se chce zbavit železničních 
tratí, kraji se to ale nezamlouvá
Vysočina • Informace o tom, 
že by stát chtěl místní že-
lezniční tratě nabídnout ob-
cím i krajům, která na konci 
března přišla z ministerstva 
dopravy, nevyvolala na Vy-
sočině velké 
nadšení.

„Nepočítá-
me s tím, že by-
chom měli udě-
lat takový zá-
sadní průlom do 
spravování dopravních cest na 
Vysočině,“ reagoval radní pro do-
pravu Václav Kodet (KDU-ČSL) 
s tím, že se ale nebrání další dis-
kusi. Kraj by podle něj mohl v ta-
kovém případě vystupovat i ja-
ko prostředník: „Mohli bychom 
do této hry vstoupit jako zpro-

středkovatel a nabídnout státem 
opouštěné tratě k privatizaci.“

S myšlenkou přišel v Jihlavě 
náměstek ministra dopravy Petr 
Pospíchal a zdůvodnil ji tím, že 
údržbu místních tratí stát zřejmě 

nebude schopen 
platit. Na Vyso-
čině jde pravdě-
podobně o želez-
nici mezi Kostel-
cem, Telčí a Sla-
vonicemi, nebo 
Žďárem nad Sá-

zavou a Bystřicí nad Pernštejnem.
Právě trať z Kostelce do Sla-

vonic přitom Vysočina i Jihočeši 
považují za nesmírně důležitou. 
Po dlouhých letech vyjednávání 
se podařilo dohodnout její obno-
vení v příhraniční oblasti a pro-
dloužení do rakouského Fratres.

STÁT PRÝ NEBUDE 
PLATIT TRATĚ 

Z KOSTELCE DO 
SLAVONIC, ČI ZE 

ŽĎÁRU DO BYSTŘICE

Inzerce
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Každoročně se ve Žďáru nad Sázavou koná pašijová hra o posledních 
dnech Ježíše Krista. Letos ji překazil sníh. Foto: Luboš Pavlíček


